
1 
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Nieuwsbrief van de vereniging Groen en Heem Valkenswaard 

e.o. betrokken bij onze natuur en cultuurhistorie! 
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Agenda

Oktober 15: Wandeling Achterste Brug 
 
 
 

 
 
 
 

 

Wist u dat... 

… op maandagavond 5 september de Algemene ledenvergadering 2022 werd gehouden; 
… dat de lezing “Tussen Keersop en Dommel” ons alles heeft geleerd over 14 eeuwen geschiedenis 
van Dommelen; 
… het IVN stopt met Tiny Forests; 
… de droogte ook in Valkenswaard voor de nodige bosbranden zorgde; 
… dat Ton Zwerts (secretaris)  en Susanne Peeters (algemeen) toetreden als nieuwe leden van het 
bestuur; 
… dat de natuuraantasting door stikstof door ontwikkelingen aan de paardenboulevard 
Valkenswaard ons zeer verontrusten; 
… dat wij in beroep bij Raad van State zijn gaan tegen het bestemmingsplan Buitengebied 2; 
… op zaterdag 15 oktober Groen en Heem  een wandelexcursie naar de Achterste Brug 
organiseert. 
 

 

mailto:info@groen-heemvalkenswaard.nl
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Van het Bestuur

Terugblik Algemene Ledenvergadering 
Op maandagavond 5 september werd de 
Algemene Ledenvergadering 2022 in Café de 
Oranjeboom te Dommelen gehouden. 
 

 
 
De avond werd geopend met de 
jaarvergadering over 2022. Het meest 
belangrijke agendapunt was de benoeming 
van twee nieuwe bestuursleden: Ton Zwerts 
als nieuwe secretaris en Susanne Peeters als  
 

 
bestuurslid Algemeen. Ton volgt als secretaris 
Bas Verbeek op die verder gaat als bestuurslid 
Algemeen.  
 
Na een korte pauze werd de avond afgesloten 
met de  lezing van Bas Verbeek i.s.m. de 
Heemkundekring Weerderheem: “Tussen 
Keersop en Dommel, 14 eeuwen geschiedenis 
op een bierviltje”.  
 
Het bestuur kijkt terug op een geslaagde 
avond! 
 
Oproep contributie 2022                                                                                                                                            
Leden die de contributie voor 2022 ad € 10,- 
nog niet hebben overgemaakt kunnen dit 
doen op banknummer NL17TRIO0391081616, 
ten name van Groen en Heem Valkenswaard 
e.o. 
 

 

Nieuws en actualiteiten 

IVN stopt met Tiny Forests 
In februari 2018 verraste de Nationale 
Postcode Loterij ons met een cheque van 
€1,85 miljoen voor de uitvoering van het 
programma 'Elke buurt zijn eigen bos'.  
 

 
 
Dankzij deze donatie konden we onder andere 
honderd Tiny Forests met buitenlokaal maken, 
duizenden Tiny Forest Rangers opleiden en 
onderzoek doen naar de effecten van Tiny 
Forest. Nu, 167 Tiny Forests later, is het 
programma officieel ten einde.  Vier jaar lang 
deden onderzoekers Fabrice Ottburg en  
 

 
Dennis Lammertsma van Wageningen 
Environmental Research onderzoek in 11 Tiny 
Forests. Zij onderzochten het effect van een 
Tiny Forest op biodiversiteit, CO2-opslag, 
hittestress en waterberging. Zij kregen bij de 
uitvoering van het onderzoek hulp van bijna 
honderd vrijwilligers en studenten, die ook 
dieren en planten telden. In augustus 2022 
publiceerden zij de uitkomsten van dit 
onderzoek. 
 
De belangrijkste resultaten op een rij: 
 
Boost voor biodiversiteit 
In totaal werden in alle onderzochte Tiny 
Forests gezamenlijk maar liefst 1.167 soorten 
planten en dieren waargenomen, exclusief de 
aangeplante bomen en struiken. Per Tiny 
Forest werden gemiddeld 270 soorten 
waargenomen.  
 

https://doemee.ivn.nl/l/mailing2/link/b3947d74-f9f3-47fc-b3c0-9a5f6f7b7994/41774
https://doemee.ivn.nl/l/mailing2/link/b3947d74-f9f3-47fc-b3c0-9a5f6f7b7994/41774
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CO2 
Gemiddeld genomen slaat een Tiny Forest 
127,5 kilo CO2 per jaar op. De onderzoekers 
verwachten dat dit oploopt naar 250 kilo C02 
per jaar. Ter vergelijking: een gemiddeld 
Nederlander stoot per jaar 10.000 kilo C02 uit, 
maar alle kleine beetjes helpen. 
 
Grote temperatuurverschillen 
In een Tiny Forest is het op een warme dag 
bijna 20 graden Celsius koeler dan op straat. 
Dit laat zien dat kleine bossen bijdragen aan 
het verlichten van hittestress in de stad. 
 
Wateropname 
Deze minibossen in de stad vangen bovendien 
bij hevige neerslag veel water op, wat hard 
nodig is in een steeds droger Nederland. 
Tussen februari 2018 en juni 2022 verwerkten 
de 11 onderzochte Tiny Forests 8 miljoen liter 
regenwater. 
 
IVN Natuureducatie blijft natuurlijk gewoon 
doorgaan met het planten van minibossen bij 
scholen, bij bedrijven, in tuinen en in buurten. 
Eind dit jaar lanceren we een nieuwe website 
en verbeterde online cursus, om te zorgen dat 
mensen veel gemakkelijker zelf aan de slag 
kunnen. Om deze reden schrijven Daan 
Bleichrodt en Maarten Bruns ook het nieuwe 
boek Minibos in je tuin, met inpiratie, 
voorbeelden en een stappenplan voor de 
eigen tuin. Uitgeverij KNNV publiceert het 
boek begin 2023. 
 
De afgelopen jaren hebben we je met veel 
plezier op de hoogte gehouden van alle 
ontwikkelingen. Maar met het aflopen van het 
programma van 'Elke buurt zijn eigen bos' 
komt er ook een einde aan deze nieuwsbrief. 
Niet getreurd, we blijven het Tiny Forest 
nieuws met je delen in de toekomst. 
 
Bron: IVN 
 
 
Nieuw onderzoek maakt afspraken nóg 
lastiger: ‘De stikstofkraan moet snel dicht’ 
Nederland zal de uitstoot van stikstof bij 
sommige natuurgebieden mogelijk nog verder 
moeten terugdringen. Dat blijkt uit een nieuw 
internationaal rapport dat binnenkort 

verschijnt. Die bevindingen maken de 
Nederlandse discussie over stikstof mogelijk 
nog ingewikkelder. 
 
Wetenschappers onderzochten het effect van 
stikstof op bepaalde plantensoorten. Uit het 
onderzoek blijkt dat sommige soorten meer 
last hebben van allerlei stikstofverbindingen 
als ammoniak dan gedacht. Nederland maakt 
ook gebruik van dat soort methodes om de 
maximale uitstoot te bepalen in de buurt van 
natuurgebieden. 
 
Volgens Jan Willem Erisman, hoogleraar milieu 
en duurzaamheid aan de Universiteit Leiden, 
laat het onderzoek zien dat de natuur 
kwetsbaarder is dan gedacht. En dat de natuur 
verslechtert door bijvoorbeeld droogte en 
klimaatverandering. Sommige natuursoorten 
kunnen daardoor minder stikstof aan dan een 
paar jaar geleden. ,,De consequentie kan zijn 
dat we de uitstoot van stikstof nog verder 
moeten reduceren.’’ 
 

 
 
Grens lager 
Door Nederlandse ecologen is de kritische 
depositiewaarde (kdw) bedacht: een maatstaf 
die aangeeft hoeveel stikstof een 
natuurgebied kan verdragen. Die is opgesteld 
aan de hand van internationaal onderzoek. 
,,Uitgaande van de nieuwe inzichten wordt de 
grens van wat de natuur in een lokaal gebied 
aankan in sommige gebieden lager”, zegt Wim 
de Vries, hoogleraar integrale stikstof-
effectanalyse van de Wageningen Universiteit. 
 
Het kabinet heeft zich voorgenomen om de 
stikstofuitstoot in 2030 te halveren en 74 
procent van de stikstofgevoelige natuur onder 
de kritische norm te krijgen. De Vries: ,,Met 

https://doemee.ivn.nl/l/mailing2/browserview/b3947d74-f9f3-47fc-b3c0-9a5f6f7b7994?utm_source=mailing&utm_medium=email&utm_campaign=de-laatste-tiny-forest-nieuwsbrief
https://www.ed.nl/binnenland/nieuw-onderzoek-maakt-afspraken-nog-lastiger-de-stikstofkraan-moet-snel-dicht~a9768bca/220666094/
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deze nieuwe cijfers lukt het misschien niet die 
afgesproken 74 procent te halen, maar 
bijvoorbeeld wel 60 of 70 procent.’’ 
De vraag is echter wat we nu met die 
informatie moeten. Want met de helft 
stikstofreductie - die het kabinet zich heeft 
voorgenomen - lukt het volgens De Vries al om 
veel natuur onder de norm te krijgen. Volgens 
hem gaat het überhaupt niet lukken om ieder 
natuurgebied onder die kritische waarde 
krijgen. ,,Zelfs niet als we Nederland allemaal 
zouden verlaten, want er komt ook veel 
stikstof uit het buitenland overgewaaid.’’ 
 
Hoe erg zou het zijn als die 74 procent niet 
gehaald werd? Dat is volgens De Vries ‘vooral 
een politieke discussie’. ,,Belangrijkste blijft 
dat het heel hard nodig is om de 
stikstofuitstoot te reduceren. Dit nieuwe 
rapport kan een juridische strijd opleveren, 
want de kdw is wel verankerd in onze 
wetgeving.’’ 
 
Vraag is of het Nederlandse beleid op korte 
termijn veranderd moet worden. Erisman: ,,De 
minister heeft ingezet op een stikstofreductie 
waarmee je 81 procent van de natuur tegen 
stikstof beschermt, terwijl het doel 74 procent 
is. Hier zit nog de nodige marge in.’’ 
 
Marges 
Ook minister Christiane van der Wal (Natuur 
en Stikstof) benadrukt dat er ‘marges’ zijn. Zij 
weet nog niet hoe het nieuwe rapport uitpakt 
voor Nederland. ,,Eerst moet de Nederlandse 
wetenschap bekijken wat dit voor onze 
natuurgebieden betekent. Dat kan echt per 
gebied verschillen.’’ Al toont het rapport voor 
Van der Wal aan dat ‘de natuur heel snel 
hersteld moet worden’. ,,De stikstofkraan 
moet snel dicht.” 
 
Het rapport komt uitgerekend in de week dat 
boeren is toegezegd om de methode waarmee 
Nederland kijkt naar de stikstofneerslag nog 
eens onder de loep te nemen. 
Boerenorganisaties noemen het ‘erg toevallig’ 
dat net na die toezegging er weer nieuwe 
wetenschappelijke bevindingen liggen. 
Volgens Van der Wal ‘moeten we nu heel snel 
zicht krijgen op duidelijkheid voor de boeren’. 
,,Zodat we snel beleid kunnen aanpassen als 

het nodig is.’’ Volgens Natuur & Milieu wordt 
de haast om de stikstofuitstoot aanzienlijk te 
verminderen steeds groter. Directeur 
Marjolein Demmers: ,,Dit rapport 
onderstreept hoe slecht ophoping van stikstof 
in de natuur is.” 
 
Bron: Eindhovens Dagblad 
 
 
Stuk bos in brand in Valkenswaard, 
rookoverlast blijft beperkt 
De brandweer heeft woensdagnacht 1 
september in Valkenswaard met meerdere 
wagens een natuurbrand weten te blussen. 
Een stuk bos met een grootte van 1 hectare 
werd door het vuur in de as gelegd. 
 
Na iets meer dan een halfuur blussen had de 
brandweer de brand aan de Zuidelijke 
Rondweg onder controle. De nachtelijke brand 
werd rond 02.30 uur gemeld. Voor korte tijd 
was het voor brandweerlieden niet duidelijk 
wat de precieze omvang van de brand was. 
Ook bleek het gebied moeilijk begaanbaar 
voor de hulpdiensten. Tijdens het blussen 
werd rond 03.05 uur nog een derde 
bluswagen opgeroepen. 
 

 
 
Uiteindelijk hadden brandweerlieden de 
natuurbrand rond 03.15 uur onder controle. 
Het nablussen duurde nog enkele uren. 
Volgens de brandweer is vooral een deel van 
het bos met lage beplanting getroffen door 
het vuur. De rookoverlast voor omwonenden 
is beperkt gebleven. 
 
Tegelijkertijd werd verderop een grotere 
natuurbrand in de buurt van Deurne 
nageblust. Op woensdag brak op de Mariapeel 

https://www.ed.nl/binnenland/nieuw-onderzoek-maakt-afspraken-nog-lastiger-de-stikstofkraan-moet-snel-dicht~a9768bca/
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bij Griendtsveen en Helenaveen zeer grote 
brand uit die zich uitbreidde tot een omvang 
van 40 hectare. Het nablussen daarvan kan 
nog dagen duren. 
 
Bron: Eindhovens Dagblad 
 
 
Nieuw seizoen jeugd-IVN van start en jij kunt 
er deel van uitmaken 
Ben je graag buiten? Ben je nieuwsgierig? Ga 
je graag op onderzoek uit? Heb je hart voor de 
natuur? Dan is het jeugd-IVN Valkenswaard-
Waalre misschien wel iets voor jou. 
 

 
 
Binnenkort gaan de twee groepen weer van 
start. De groep van 8 tot 11 jaar komt vanaf 28 
september elke maand een keer bij elkaar op 
woensdagmiddag. Op zondagmorgen is de 
maandelijkse bijeenkomst voor 11 jaar en 
ouder. Deze groep start weer op 25 
september. Verder hebben ze een paar keer 
per jaar een themabijeenkomst, doen ze mee 
met de Natuurwerkdag, en sluiten ze ieder 
seizoen af met een Natuurkamp. 
 
Nieuwsgierig? Je kunt altijd een keertje gratis 
meedoen om te kijken of je het leuk vindt. 
Stuur daarvoor een mailtje naar 
h.baken@chello.nl en ontvang een uitnodiging 
voor de volgende bijeenkomst. 
 
Kijk voor meer informatie op de website. 
 
Bron: Valkenswaard24 
 
 
Ontwikkelingen aan paardenboulevard 
Valkenswaard en stikstof 
Eerder in dit bulletin kon u het artikel ‘De 
stikstofkraan moet snel dicht’ lezen van Jan 
Willem Erisman, hoogleraar milieu en 
duurzaamheid aan de Universiteit Leiden. Uit 

onderzoek blijkt dat de natuur kwetsbaarder is 
dan gedacht en verder verslechtert door 
bijvoorbeeld droogte en klimaatverandering. 
De stikstofkraan moet dan ook snel dicht, zo 
stelt hij. 
 
In het project Dommelland is de gemeente 
Valkenswaard voornemens ruime 
ontwikkelingsmogelijkheden te bieden voor 
uitbreiding van bestaande paardenhouderijen 
en voor vestiging van nieuwe. Een aan de 
gemeenteraad toegezegd onderzoek naar 
milieueffecten heeft echter bovendien ook 
nog niet plaatsgehad.  De ontwikkelingen 
verontrusten ons, zeker in het licht van de 
huidige maatschappelijke onrust. In de 
kabinetsplannen moeten vele boeren-
bedrijven verdwijnen met alle onzekerheid en 
ellende voor de boeren en hun families. 
 
In plannen welke momenteel openbaar ter 
inzage liggen worden de met de activiteiten 
op de paardenhouderijen gepaard gaande 
stikstofontwikkelingen, zogenaamd “intern 
gesaldeerd” met bijvoorbeeld   
“stikstofrechten” van voormalige 
varkensbedrijven die al (vele) jaren niet meer 
als zodanig bestaan. Bij het opstellen van 
bestemmingsplannen dient uitgegaan te 
worden van de feitelijk aanwezige 
planologisch legale situatie op het moment 
van vaststelling van het plan. “Intern 
salderen” kan naar onze mening derhalve niet 
als de voormalige veebedrijven er feitelijk niet 
meer zijn. Toch lees je in diverse door externe 
bureaus opgestelde onderzoeksrapporten 
(behorende bij het dossier van de momenteel 
ter inzage liggende ontwerp-
bestemmingsplannen) dat intern salderen “de  
tovertruc” is om de gewenste ontwikkelingen 
mogelijk te maken, een aanvraag (en 
beoordeling) voor een vergunning ingevolge 
de Wet natuurbescherming is dan immers niet 
nodig. De meeste bestaande 
paardenbedrijven aan de Maastrichterweg 
beschikken momenteel niet over een 
vergunning Wet natuur-bescherming.  
 
Naar onze mening wordt er oneigenlijk 
gebruik gemaakt van de toepassings-
mogelijkheid van interne saldering van stikstof 
en is het maatschappelijk onacceptabel om, 

https://www.ed.nl/valkenswaard-waalre/stuk-bos-in-brand-in-valkenswaard-rookoverlast-blijft-beperkt~aa61d6ca/
mailto:h.baken@chello.nl
https://www.ivn.nl/afdeling/valkenswaard-waalre/jeugd-ivn
https://valkenswaard24.nl/home/artikel/84906/Nieuw-seizoen-jeugd-IVN-van-start-en-jij-kunt-er-deel-van-uitmaken?fbclid
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dicht tegen Natura2000 gebieden, zoals de 
Malpie en het Leenderbos, de al bestaande 
verminderingen van nadelige stikstof-
deposities weer op te vullen met nieuwe 
aantastingen door stikstof vanwege forse 
uitbreiding van activiteiten door bestaande 
paardenbedrijven en of vestiging van nieuwe 
bedrijven. Leg dat eens uit aan een bestaand 
veebedrijf dat van het kabinet moet 
verdwijnen omdat het dicht bij Natura2000 
gevestigd is. De effectiviteit van de inzet van 
belastinggelden van ons allemaal om 
bestaande veebedrijven “uit te kopen”, en de 
positieve gevolgen voor de natuur  worden 
teniet gedaan om uitbreidingen van 
particuliere initiatiefnemers er mee te 
financieren. 
 

 
 
De geldende wet- en regelgeving en vaste 
jurisprudentie van de Raad van State ten 
aanzien van stikstof en interne saldering zijn, 
op dit punt, overigens heel duidelijk.  
 
We vertrouwen op een juiste kritische 
opstelling en beoordeling van de plannen door 
de gemeenteraad. 
 
 
Beroep bij Raad van State tegen 
bestemmingsplan Buitengebied 2 
Op 16 december 2021 heeft de gemeenteraad 
van Valkenswaard het bestemmingsplan 
Buitengebied 2 vastgesteld. Het plan zou een 
conserverend karakter hebben waarbij alle 
nieuwe ruimtelijke ontwikkelingen in het 
buitengebied van Valkenswaard er uit zijn 
gehaald.  

Allerlei nieuwe planinitiatieven worden nu 
afzonderlijk als zogenaamd “postzegelplan” 
verder ontwikkeld en ter besluitvorming 
voorgelegd aan de gemeenteraad. Door deze 
aanpak kan, volgens de gemeente, voorkomen 
worden dat er een nieuwe 
milieueffectrapportage hoeft te worden 
opgesteld. Naar onze mening worden door 
deze ogenschijnlijk toegepaste “salamitactiek” 
negatieve milieugevolgen “versnipperd” en 
ontstaan er risico’s van dien voor de 
uitvoerbaarheid van plannen vanwege o.a. de 
stikstofdeposities op beschermde en 
kwetsbare Natura2000-gebieden. Naar onze 
mening een twijfelachtige aanpak voor die 
natuur die door de gemeente zelf wordt 
aangeduid als “het goud van Valkenswaard”. 
Wat wordt met “het goud” eigenlijk bedoeld? 
Zijn het de economische rendements-
mogelijkheden van “uitnutting” van 
recreatieve gebruiksmogelijkheden van de 
natuur? 

Ondanks het beweerde conserverende 
karakter biedt het plan vele nieuwe 
ruimtelijke ontwikkelingsmogelijkheden. Zo 
zijn er o.a. verruimde mogelijkheden voor 
verdere ontwikkeling van paardenhouderijen 
(met name aan de Maastrichterweg, tegen de 
Malpie en Leenderbos aan) en vestiging van 
grondgebonden vee. Op diverse plaatsen is de 
bestemming en functieaanduiding veranderd 
t.o.v. het voorheen geldende bestemmings-
plan uit 2015. Ook is het plan dat uiteindelijk, 
juridisch bindend, openbaar is gepubliceerd 
afwijkend van het plan dat door de 
gemeenteraad op 16 december 2021 is 
vastgesteld, hetgeen heel opmerkelijk te 
noemen is. De gemeenteraad is toch het 
hoogste besluitvormende orgaan in de 
gemeente. 
 
In de gemeente Valkenswaard staan vele 
waardevolle en monumentale bomen die in 
het vorige bestemmingsplan planologisch 
beschermd waren. Op heel veel plekken is de 
planologische bescherming van de bomen 
echter verdwenen, o.a. bij de vele 
monumentale eiken aan de Luikerweg. Ook 
lijken stroken gronden huidige natuur een 
andere aanduiding te hebben gekregen, 
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namelijk door verbreding van de aanduiding 
ten behoeve van Verkeer. We vragen ons af of 
er een relatie is met de plannen voor de 
aanleg van de N69-Zuid waarvoor momenteel 
door de provincie een planstudie wordt 
gedaan.  
 
Het weghalen van de bescherming van vele 
monumentale bomen verbaast ons aangezien 
de gemeente zelf in het Landschaps-
ontwikkelingsplan (LOP) opneemt, bij haar 
visie op het landschap, citaat:  

 

“landschapswaarden zullen als volgt worden 
beschermd:  
1. via de bestemmingsomschrijving in de 
planregels;  
2. via een aanduiding op de verbeelding: 
bijvoorbeeld bijzondere kleinschalige,   
landschappelijke karakteristieken zoals 
monumentale en waardevolle bomen;” 
 

Groen en Heem heeft samen met de 
Brabantse Milieufederatie beroep tegen het 
plan ingesteld bij de Raad van State. We zijn 
van mening dat het plan vele, voor de 
kwetsbare natuur in en om Valkenswaard, 
nadelige gevolgen met zich mee brengt. 

 
 
Frédèrique is nieuwe conservator van 
Steendrukmuseum 
Ze is al een tijdje in dienst van het Nederlands 
Steendrukmuseum aan de Oranje 
Nassaustraat in Valkenswaard: Frédèrique van 
Duppen uit Pelt. Als kersverse conservator 
vertelt ze openhartig over haar 
studieloopbaan, benoeming en visie op de 
kunst. 
 
Al is ze geboortig van Helmond, op haar zesde 
verhuist Frédèrique naar Neerpelt. Ze tekent 
en schildert graag, is creatief bezig en heeft 
belangstelling voor kunst. Geen wonder dat ze 
na de lagere school het middelbaar onderwijs 
gaat volgen aan de Kunstschool in Genk. 
“Deze opleiding duurde zes jaar en ik volgde 
er theoretische en praktische vakken zoals 
filosofie, esthetica, kunstgeschiedenis, 
schilderen en waarnemingstekenen. Hier 
ontstond ook mijn eerste interesse in de 
kunstwetenschappen.” 

In september wordt ze benoemd. Op de vraag 
waarvoor je dan tekent, behalve voor het 
salaris, somt Frédèrique op: “Je bent 
verantwoordelijk voor de collectie en voor het 
overbrengen ervan naar het grote publiek. 
Ook doe je onderzoek, kijk je hoe je een 
collectie kunt uitbreiden en zorg je dat er 
ongeveer elk half jaar een nieuwe 
tentoonstelling kan worden gerealiseerd.” 
 

 
 
Intense eerste periode 
Nu maakt Frédèrique deel uit van het dagelijks 
team, samen met de directeur, de 
administratrice en de collega voor marketing. 
“Ik maak het heel goed, hier. Het was tot nu 
toe een intense periode, vanwege de 
herinrichting van het museum. Ik werd 
meteen helemaal in het diepe gegooid, wat 
heel goed was. Zo leerde ik het museum goed 
kennen, maar ook alle vrijwilligers. Ik ben daar 
heel dankbaar voor en voel me goed 
ontvangen.” 
 
De laatste maanden is de nieuwe conservator 
druk geweest met de komende 
tentoonstellingen: de pop-up-expositie Litho 
XXL, in samenwerking met Make Eindhoven, 
en met de najaar tentoonstelling Uit het 
Wonderland: de magie van het Oosten. 
 
Toekomst van het museum 
Zijn er al nieuwe ideeën voor de toekomst van 
het Steendrukmuseum? Frédèrique: “Ik zou de 
lithografie graag wat breder trekken dan tot 
nu toe het geval was. Waren de 
tentoonstellingen vooral gericht op Art-
Nouveau, ik zou er graag ook het Duits 
expressionisme bij willen betrekken en de 
Wiener Secession. En om het Nederlands 
Steendrukmuseum wat meer nieuw leven in 
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te blazen denk ik aan meer hedendaagse 
kunstenaars.” 
 
Vrijwilligers 
Aan het enthousiasme van Frédèrique van 
Duppen zal het niet ontbreken en met 
twinkelende ogen vertelt ze zo trots te zijn op 
al die vrijwilligers die aan het museum 
verbonden zijn. Terecht dat onlangs twee 
vrijwilligers, Marianne Kieboom en Gertjan 
Forrer, de gemeentelijke vrijwilligerspenning 
kregen uitgereikt. En omdat het uitdragen van 
de exposities eenmaal tot haar taak behoort, 

zegt ze vakkundig: “En vermeld maar dat het 
experimentele project Litho XXL, van de 
kunstenaars Lotte van Lieshout, Fiona 
Lutjenshuis en Dieke Venema, nog tot en met 
25 september 2022 loopt.” 
 
Het unieke Nederlands Steendrukmuseum, 
het enige museum in de wereld over 
steendrukkunst en lithografie, is een unieke 
curator rijker geworden. 
 
Bron: Valkenswaard24

Even voorstellen 

Ik ben Susanne Peeters. Afgelopen ALV ben ik 
door de leden gekozen als bestuurslid van 
Groen en Heem. Daarom is het goed om mij 
wat nader aan u allen voor te stellen zodat u 
weet wat voor vlees u in de (bestuurs)kuip 
heeft bijgekregen! 
 

 

Afkomstig uit Lim-
burg woon ik al 
nagenoeg mijn 
hele leven in 
Brabant. In Eind-
hoven  reeds op 4-
jarige leeftijd. Ik 
heb daar ook al 
mijn opleidingen 
gevolgd en ben 
daar terecht  

gekomen in het basisonderwijs, waar ik ruim 
40 jaar als leerkracht en als directeur op 
verschillende scholen heb gewerkt. 
 
In dat werk had ik ook oog voor de 
maatschappelijke omstandigheden van mijn  
leerlingen en mijn school. Het was fijn om 
naast onderwijs me bezig te kunnen  houden 
met belangrijke maatschappelijke 
ontwikkelingen in de wijk waar ik werkte,  
mooi werk dat veel voldoening gaf.  
 
Ik woonde intussen al met mijn vrouw in Aalst 
en jaren later vertrokken we naar  Dommelen. 
Dat is inmiddels al 36 jaar en ik ben verknocht  
 
 

 
 
geraakt aan dit dorp. Het was dan ook 
begrijpelijk dat ik, die altijd al politiek 
geïnteresseerd was, in 2002  verkiesbaar was 
en in de gemeenteraad hier terecht kwam. 
Dat boeiende werk heb ik in totaal 16 jaren 
gedaan. In een tussenliggende periode (2010-
2014) was ik lid  van de WMO-adviesraad. 
Afgelopen maart nam ik afscheid als raadslid. 
Ik vind dat  16 jaren lang genoeg is geweest en 
ik vind dat in de raad jongere mensen moeten  
zitten die ook fris (en anders) tegen de zaken 
aankijken.  
 
In de laatste jaren in de raad zijn veel 
voorstellen gepasseerd betreffend ruimtelijke  
ordening, Veel van die voorstellen 
benadeelden onze natuur of verhoogden sterk 
de  stikstofuitstoot in onze kwetsbare 
gebieden. Daar heb ik vaak met Groen en 
Heem  contact over gehad. Ik was ook al jaren 
lid van Groen en Heem. Het was dan voor mij 
een logische stap om na het beëindigen van 
mijn raadslidmaatschap de overstap  te maken 
naar Groen en Heem. Daar was een 
bestuursfunctie vacant en heb ik mij kandidaat 
gesteld. En de ALV vond het goed.  
 
Ik hoop dat ik mijn energie en kennis de 
komende jaren goed kan inzetten om aan de 
idealen van Groen en Heem te kunnen 
meewerken. Voor een mooi en vooral groen 
Valkenswaard. 
 
Susanne Peeters. 

https://valkenswaard24.nl/home/artikelen/artikel/84229/Frdrique-is-nieuwe-conservator-van-Steendrukmuseum-Enthousiasme-wil-ik-overbrengen
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Informatie

'Zet belang van water en bodem vanaf nu 
voorop' 
 
Bron: ANP 
 
In een reactie op de kabinetsplannen pleit de 
voorzitter van de Unie van Waterschappen, 
voor meer aandacht voor water en bodem. 
 
Loosdrechtse Plassen 
Het kabinet moet bij beslissingen over de 
toekomst van Nederland het belang van water 
en bodem vanaf nu vooropstellen bij de 
aanpak van problemen en uitdagingen. Dat 
betoogt Rogier van der Sande, voorzitter van 
de Unie van Waterschappen (UvW), naar 
aanleiding van de kabinetsplannen die op 
Prinsjesdag bekend zijn gemaakt. 
 

 
 
Druk op water en bodem 
De grote maatschappelijke uitdagingen waar 
Nederland voor staat, zoals die rond klimaat, 
natuur en woningbouw, zorgen volgens de 
UvW voor druk op water en bodem. 'Dat heeft 
grote gevolgen voor woningbouw, de 

stikstofaanpak, de plannen voor het landelijk 
gebied en de waterkwaliteit', aldus Van der 
Sande. 
 
Bouwblunders 
Hij noemt als voorbeeld de kabinetsplannen 
om 820.000 nieuwe woningen te bouwen die 
gepland staan in gebieden die gevoelig zijn 
voor overstromingen en een slappe bodem 
kunnen hebben. Het is volgens Van der Sande  
 
dan ook belangrijk om bouwblunders te 
voorkomen en toekomstbestendige keuzes te 
maken in de locatie, de inrichting van 
woningbouwgebieden en in de bouw van 
woningen zelf. 'Water en bodem moeten 
daarbij sturende factoren zijn. Bouw elk nieuw 
huis vanaf nu klimaatbestendig. Anders leggen 
we de rekening van dom gebouwde huizen bij 
volgende generaties.' 
 
Waterkwaliteit 
Nederland loopt volgens de UvW ook op het 
gebied van waterkwaliteit tegen grenzen aan. 
Dat komt door vervuiling, intensief 
grondgebruik en klimaatverandering. 
Waterschappen pleiten voor maatregelen om 
te voorkomen dat gevaarlijke stoffen in het 
water terechtkomen. Natuurherstel en een 
vitaal platteland moeten daarbij hand in hand 
gaan. 'Waterschappen werken hard aan het 
verbeteren van de waterkwaliteit en 
verwachten dat alle betrokken partijen hun 

verantwoordelijkheid nemen.' (ANP) 

 

 

Activiteiten 

Wandelexcursie Achterste Brug Borkel en 
Schaft 
Op zaterdagochtend 15 oktober organiseert 
Groen en Heem Valkenswaard e.o., vereniging 
tot behoud, ontwikkeling en versterking van 
natuur, milieu en erfgoed, een wandelexcursie 
naar de  Achterste Brug, een buurtschap 
liggend in een landelijke omgeving  en 
grenzend aan het natuurgebied De Plateaux.   

 
Op deze ochtend geven Jacques van Kessel en 
Ellen van Beek u  meer uitleg over dit 
prachtige gebiedje. 
 
Oorspronkelijk behoorde dit buurtschap tot de 
gemeente Bergeijk. In 1810 vielen ze onder de 
gemeente Borkel en Schaft, die  inmiddels tot 
Valkenswaards gebied behoort.  De Achterste 

https://www.binnenlandsbestuur.nl/ruimte-en-milieu/waterschappen-zet-belang-van-water-en-bodem-vanaf-nu-voorop
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Brug  wordt wel beschouwd als de oudste 
nederzetting van Borkel.  
Vanuit de Peedijk komen we lopend langs de 
Lage Heide uit bij de Achterste Brug, een 
nederzetting met 7 boerderijen. Verder weg 
van de bewoonde wereld kun je in Nederland 
haast niet wonen. Ooit was deze stoffige 
zandweg de doorgaande weg naar het zuiden. 
De herberg als het rustpunt voor paard en 
mens.  
 

 
 

Rondom de Achterste Brug ligt het gebied 
Horsten en Putten.  Dit is  het leefgebied van 
de bever en de ijsvogel, maar ook de buizerd 
en  wespendief (in de zomer) kunnen we hier  
tegenkomen.  Landschappelijk is dit een fraai  
gebied met veel knotwilgen. In de  Dommel  
zijn boomstronken gelegd zodat dit riviertje 
weer de  mogelijkheid krijgt om te gaan 
meanderen.   
 
Aanvang om 10:00 uur, verzamelen en vertrek 
vanaf de kruising Peedijk en Bruggerdijk in 
Borkel en Schaft. De wandeling zal ongeveer 
2,5 uur duren en goede wandelschoenen 
worden geadviseerd. 
Deelname is voor leden van Groen en Heem 
gratis. 
 
In verband met de organisatie en een 
maximum aan het aantal deelnemers 
verzoeken wij u aan te melden uiterlijk 
donderdag 8 oktober via ons mailadres: 
info@groen-heemvalkenswaard.nl 
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